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آداب پوشیدن کفش
آ�ا دربارۀ پوشیدن کفش آداب مخصوص وارد شده است؟

اد ویژه خرید مانتو
ی سحر از باسلام

خرید

افکارنیوز

: دین اسلام، آخرین، کامل ترین و جامع ترین دین آسمانی است. در این راستا، آموزه هاى

اسلامى به همۀ ابعاد زندگى فردى و اجتماعى انسان در هر زمان و مکان نظر دارند و

نیازمندى  هاى او را �اسخ مى  گو�ند. به هر حال، �کی از مواردی را که دین اسلام برای آن

آداب و شیوه هایی قرار داده، پوشیدن کفش است، که �ا�بندی به این آداب، �ک نوع شک

نعمت محسوب می شود. آدابی مانند پوشیدن کفش به صورت نیکو، ا�ستاده کفش

نپوشیدن و ….

دین اسلام، آخرین، کامل ترین و جامع ترین دین آسمانی است.[۱] در این راستا، آموزه هاى

اسلامى به همۀ ابعاد زندگى فردى و اجتماعى انسان در هر زمان و مکان نظر دارند و

نیازمندى  هاى او را �اسخ مى  گو�ند. این نکته را با�د توجّه داشت که نبا�د خیال کرد چون

اسلام، دین جامعى است، �س با�د در تمام جزئیات نیز تکلیف معیّنی داشته باشد؛[۲] بلکه

با ارائۀ معیارها و ملاک های کلّی و دلایل نقلی و عقلی، در برخی از جزئیّات و موضوعاتی

که در هر عصری به صورت �ک امر جد�د به وجود می آ�د، منظور و مقصود خو�ش را به
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تفکر بشری واگذار کرده است، و بشر با�د با به دست آوردن و فهم درست این معیار ها و

ملاک ها و اجتهاد، به احکام و دستورات الاهی دست پیدا کند.[۳]

البته دین اسلام در برخی جزئیات نیز وارد شده و برای آنها آداب و شیوه هایی قرار داده

که �کی از آنها پوشیدن کفش است، که �ا�بندی به این آداب، �ک نوع شک نعمت

محسوب می شود.

بحثاز پوشیدن کفش و آداب آن به صورت خلاصه چنین است:

�ک. اصل پوشیدن کفش: پوشش �ا در دین اسلام مورد توجّه قرار گرفته است. در این رابطه

امام باقر(ع) می فرما�د: �پوشیدن خُف(نوعی کفش راحتی)، نیروی چشم را افزا�ش می

دهد�.[۴] نیز امام صادق(ع) فرموده است: �مداومت بر پوشیدن خُف، آدمى را از ابتلا به

بیمارى جذام دور مى  دارد�.[۵] و �خُف� در لغت، به معنای هر �اپوشی است که روی دو

قدم را بپوشاند؛ چه ساق داشته باشد �ا نداشته باشد؛[۶] در مقابل نعلین[۷] که همه روی �ا

را نمی  پوشاند، و گفته شده که خُف، بزرگتر از نعل است.[۸]

دو. اهمیّت کفش خوب: در این باره امام علی(ع) در مجلسی به �اران خود فرمود: �کفش

خوب، حافظ بدن و کمک بر نماز و �اکیزگى است�.[۹]

سه. مشخّصات کفش نیکو: امام علی(ع) از پوشیدن کفشی که دارای استحکام کافی

نیست، منع فرمودند.[۱۰] و امام صادق(ع) در روا�تی پوشیدن کفش سیاه را نا�سند دانسته

و بر پوشیدن کفش زرد رنگ،[۱۱] و سفید رنگ، سفارش فرمود،[۱۲] که پوشیدن هر کدام

داری ثواب ویژه ای است.

چهار. آداب و شیوۀ پوشیدن کفش: در احاد�ثآداب و شیوه هایی برای پوشیدن کفش بیان

شده که به مواردی اشاره می شود:

۱. کفش به صورت خوب و نیکو پوشیده شود.[۱۳]



۲. کفش، به صورت ا�ستاده پوشیده نشود.[۱۴]

۳. از راه رفتن با �ک لنگۀ کفش دوری شود.[۱۵]

۴. در پوشیدن کفش، �ای راست مقدم شود و در بیرون آوردن، �ای چپ.[۱۶]

دٍ وَ دٍ وَ آلِ مُحَمَّ ۵. برای پوشیدن کفش این دعا را بخواند: �بِسمِ الله، اللَّهُمَّ صَلِّ عَلَى مُحَمَّ

رَاطِ المُْسْتَقِیمِ یَوْمَ تَزلُِّ فِیهِ الأْقَْدَام�؛   به نام تْهُمَا عَلَى الصِّ نْیَا وَ الآْخِرَةِ وَ ثبَِّ وَطِّئْ قَدَمَیَّ فِی الدُّ

خدا، خدا�ا بر محمّد و آل محمّد درود فرست و قدم مرا در دنیا و آخرت هموار گردان و در

روزی که قدم ها لغزش پیدا می کنند، قدم های مرا بر صراط مستقیم، ثابت نگهدار.

و برای در آوردن کفش از �ا این دعا را بخواند: �الَحَمدُ للِّهِ الَّذِی رَزَقَنِی مَا اوَقِی بِهِ قَدَمَی

رَاطِ تهُمَا عَلَی صِرَاطِکَ المُستَقِیمِ، یَومَ تَزلُِّ فِیهِ الأقدَامِ، وَ لا تَزلُِّهُمَا عَنِ الصِّ مِنَ الاذََی، أللّهُمَّ ثبَِّ

المُسَوّی�؛[۱۷] سپاس خدای را که کفشی را به من ارزانی داشت تا �ای خود را از اذ�ت

شدن حفظ کنم، خداوندا! روزی که قدم ها لغزش پیدا می کنند، قدم های مرا بر صراط

مستقیم، ثابت نگهدار و آنها را از راه مستقیم نلغزان.
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